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1-   First :Field study :­ Soil samples were taken from tweleven location in Basra province,   

1/Gurna,2/Medayna,3/Diar,4/Hartha,5/GarmatAli,6/GarmatAli-Basra University,7/Brahdia,8/Tanoma,9/Abul-

Khaseeb-Hamdan,10/ Abul-Khaseeb –Center,11 /Seeba ,and 12/ Fao. Soil properties wer determined and 

different forms of soil phosphorus were extracted Which were soluble phosphorus ,phosphorus associated 

with Calcium (Ca-P),Phosphorus associated with aluminium (Al-P) ,Phosphorus associated with iron (Fe-P), 

available phosphate (Av-P), Mineral phosphate(M-P) ,organic phosphate (O-P), residual phosphate (R-P), and 

total phosphate (T-P) . Biological experiment was conducted by using maize crop (Zea mays L.) according to 

factorial experiment with complete design including the following factors (soil*phosphate fertilizer *organic 

fertilizer *replicates),(10*2*2*3) summing to 120 experimental units, after exclusion Seeba and Fao soils 

because of their high Salinity. The results of the study showed the following :-Soluble phosphorus 

concentration values ranged between (0.27 to 1.85 mg L
-
)

1 phosphorus  associated with Calcium between 

(104.40 to 226.10) mg kg
-1, phosphorus associated with aluminium between (0.42 to 0.99) mg kg

-1 
Laboratory experiment results showed that soils and fertilizing treatments (phosphoric , organic , and their 

interactions) had significant effect on phosphorus forms in studied soil . 

/كرمة عمـــي 5/اليارثة و4و /الدير3/المدينة و2/القرنة و1ذج تربة من اثنا عشر موقعا" في محافظة البصرة ىـي موقع نما: أخذت الدراسة الميدانية :أولا
/الفــــاو . قدرت صفات 12/السيبـــة و11/ ابو الخصيب _المركز و10/ابو الخصيب _حمدان و9/التنومــة و8/البراضعية و7/كرمة عمــي _الجامعة و6و

( والفسفور المرتبط مع الالمنيوم Ca-Pيوم )الترب الاولية واستخلاص صور الفسفور المختمفة والمتمثمة بالفسفور الذائب والفسفور المرتبط مع الكالس
(AL-P)  (والفسفور المرتبط مع الحديدFe-P( والفسفور الجاىـــز )Av-P( والفسفور المعدني )M-P)  ( والفسفور العضويO-P والفسفور المتبقي )
(R-P) ( والفسفور الكمـــيT-P).  أجريت تجربة بايولوجية أستعمل فييا محصول الذرة الصفراءZea mays L.  ضمن تجربة عامميو وفق تصميم تام

تراوحت قيم اظيرت النتائج  وحدة 120( ليكون 3× 2× 2× 10مكرر( اي )× سماد عضوي × سماد فوسفاتي × التعشيـــة ممثمة بالعوامل التالية )تربة 
والفسفور المرتبط مع  1 -( ممغم كغم226.10الى  104.40بين )والفسفور المرتبط مع الكالسيوم  1-( ممغم لتر1.85الى 0.27تركيز الفسفور الذائب بين )

كان لمترب والمعاملات السمادية )التسميد الفوسفاتي والعضوي والتداخل بينيما ( تأثير معنوي في الوزن  1-( ممغم كغم0.99الى  0.42الالمنيوم بين )
نفس الاتجاه في زيادة الوزن  منو. وقد اتخذت المعاملات  السمادية ة الممتصةالجاف لممجموع الخضري لمحصول الذرة الصفراء وتركيز الفسفور والكمي

 .رالجاف والتركيز والكمية الممتصة من الفسفو 

Effect of Phosphate and Organic Fertilization on Soil Phosphorus Forms and its Relationships With 

its  Availability to Corn Crop (Zea mays L.) in Some Calcareous Soils 

 

فـي بعض الترب  .Zea mays L لتسميد الفىسفاتي والعضىي في صىر فسفىر التربة وعلاقتها بجاهزيته لمحصىل الذرة الصفزاءتأثير ا
 الكلسية


